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tالمستخلص 

الأطروحة نقطة إضااافة جديدة لتحسااين وت تيت تصااوير الثدة لخطوة لمساااضدة المرضااا ضلا الت ااا  هذه تقدم  

سااارطال الثدة في لرحلة لة رة ةافاااة في حالة ال تج عالت م اي  التي نحتا  في ا إلا تتيد في ا للاصة التصاااوير بالرنين  

 المغناطيسي وذلك لقارنةً بتصوير الثدة بالأش ة المقط ية. 

ت تةر اساتراتي ية الةح  في تحساين الصاورة   ةطوة ل مة شلت اا   درة الأج تة المساتخدلة ضلا توفير فاور  

محور الأول  ل ال ة الصااور بالةرال   الحاسااوبية والذلاص اشفااطناضي ال ي تمد التطوير ضلا ثلاثة لحاور ؛  ذاي تةاين جيد.

التي ت د  إلا تحساين اداص اج تة   QCلتحساين التةاين افي الصاور لالثاني هو لحور لرا ةة ال ودة ضلا اسااخ اةتةاراي 

ضلا ال ديد لن انواع اشةتةاراي التي تأتي لن  MRI QCيحتوة    التصاوير بالرنين المغناطيساي المخصاصاة لتصاوير الثدة.

المحور الثال  يت لق بتحسااين التةاين الطةي ي باسااتخدام ضالج التةاين  الا  . AAPMو   ACRو  ECRلنظماي لختللة لثج 

 عالصةغاي الطةية  ضلا اساخ المواد المغناطيسية او فائقة المغناطيسية. 

ول ن بسااةس ساا ره وتأثيرات     ضالج التةاين اللائق اشسااتخدام في التصااوير بالرنين المغناطيسااي هو ال ادولينيوم.

ت اا ج اللرياتاي النانوية حلاً جيدًا لن ةلال ت للت ا المنخلوااة    الةيولوجية ل يصااةم لن الواارورة الةح  ضن بدائج اةر .

 وتأثيرات ا الةيولوجية الو يلةل ول ن ا تحتا  ايوًا إلا استخدال ا ب رضاي  ليلة  در اشل ال.

 ولع ذلكل فإل اشست ابة ال الودية تتناسس لع لربع ت ةع المغنطة في حالة اللريتاي النانوية اللائقة المغناطيسية. 

إل ضةط ل دل الني ج في حديد  ي طي ضلي    وبالتالي ل فمن الورورة إجراص اللريتاي النانوية ذاي الت ةع المغنطيسي ال الي.

٪ 33ضند ترليت    38.49emu / gوالذة يصااج في افااا لداه لن الت ااةع ولقياساا    NiFe2O4اللف المغناطيسااي الني ج 

 لما ي  ل ا ضالج تةاين جيد.  بالمناسةة ل تم إثةاي ت ريةياً ال الت ةع يتداد لع ح م ال سيماي النانوية. لن الني ج.

بواساطة  تط يم التيادة تحساين الخوا  المغناطيساية لللريتاي المصانوضة لن الني ج اللف المغناطيسايل انتقلنا إلا  

ول ن  ساارية ا ج لع اةتلا   27.28emu / g٪ لن النحاسااي ت ااة اً  دره  0.01ت طي التط يماي بنسااةة   النحاخ والتنك.

بالنساةة للتط يم    لثير جدًا للمغنطة بالقرب لن الت اةع لما ي  ل ا ضالج تةاين جيد لع تأثير ا ج لت ان  الم ال المغناطيساي.

ل لع ت ااةع لنخلج جدًا و وة ضالية جدًا لما ي  ل ا  XRDبالتنك فقد حصاالنا ضلا لتي  لن المواد وهو لا يت لا في طيف  

 غير لناسةة ل الج تةاين ول ن يم ن استخدال ا في توفيج الدواص. 

ال لماي الملتاحية: سااارطال الثدة ل اللف المغنطيساااي ل ضالج التةاين في التصاااوير بالرنين المغناطيساااي ل الني ج  

 اللريت ل المن طاي النانوية ل الت ةع بالمغنطة.

  



IMAGE QUALITY ENHANCEMENTS IN BREAST MRI 

 

Abstract 

: 

   This thesis report tray gives a new adding point to improve and enhance breast 

imaging as a step to help patients to discover the breast cancer at early stage 

especially in case of masses where the efficiency of MRI increases compared to that 

of mammography and CT. 

The research strategy in image enhancement is the most important step for 

discovering the ability of used modalities to provide images with good contrast. It 

concerns three axes; The image processing axis is based on development of softs for 

artificial contrast improvement, the quality control axis based on QC tests aiming to 

improve the performances of dedicated breast imaging MRI machines. MRI QC has 

many types of tests that come from different organizations like ECR, ACR, AAPM 

and. The third axis concerns natural contrast enhancement by using contrast agent 

based on paramagnetic or superparamagnetic materials.  

The well-used contrast agent in MRI is gadolinium. But because of its price 

and biological effects, it becomes necessary to search other agents. Nanoferrites 

constitute a good solution by their lower cost and lower biological effects, but also 

they need to be used at lower doses. However, the perpendicular relaxivity is 

proportional to the square of magnetization saturation in case of superparamagnetic 

nanoferrites. Thus, it is question to perform nanoferrites with high magnetization 

saturation. The optimization of nickel rate in spinel nickel ferrites NiFe2O4 gives a 

maximum of saturation of 38.49emu/g for 33% rate of nickel. by the way, it had 

been experimentally demonstrated that the saturation increase with the size of 

nanoparticles. Which make it a good contrast agent. 

To further improve the magnetic properties of spinel nickel ferrites, we 

proceeded to the doping by cooper and zinc. The doping with a rate of 0.01% of 

cooper gives a saturation of 27.28emu/g but a lower coercivity with a very 

interesting variation of the magnetization near the saturation which makes it a good 

contrast agent with lower artefact of magnetic field homogeneity. For the doping 

with zinc we obtained a mixture of materials, what is manifested by the XRD 

spectrum, with a very low saturation and very high coercivity which makes it not 

suitable as contrast agent but it can be used in drug delivery. 
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